

# Формирование ценностных оснований профессионального правосознания сотрудника полиции в процессе образовательной деятельности высших учебных заведений МВД России

**Калиниченко Игорь Александрович,**  
начальник Московского университета Министерства внутренних дел  
Российской Федерации имени В.Я. Кикотя,  
кандидат педагогических наук  
support@mosu-mvd.com

**Зиборов Олег Валентинович,**  
первый заместитель начальника  
Московского университета Министерства внутренних дел  
Российской Федерации имени В.Я. Кикотя,  
доктор юридических наук, доцент  
Oleg.ziborov@bk.ru

**Клименко Алексей Иванович,**  
начальник кафедры теории государства и права  
Московского университета Министерства внутренних дел  
Российской Федерации имени В.Я. Кикотя,  
доктор юридических наук, доцент  
klimenko\_law@mail.ru

Статья посвящена проблеме формирования системы правовых ценностей в профессиональном правосознании сотрудника полиции при получении им высшего юридического образования. Задачи полицейской службы все более интеллектуализируются. Это предполагает совершенствование системы подготовки кадров высшей квалификации, предусматривающее формирование у обучающихся представлений о праве как о системе определенных конвенциональных ценностей.

В работе используется диалектический, системный и логический методы. В отношении понимания права применяется социоаксиологический подход.

Авторы приходят к выводу о том, что в современном политически организованном обществе система высшего образования МВД России способна готовить профессионалов с прочными и развитыми ценностными правовыми представлениями. И здесь особую роль играют теоретико-правовые дисциплины. Высокая проблематизация учебных занятий, замена директивных форм подачи материала дискурсивными позволяют выработать четкое понимание важности права как системы ценностей в профессиональном правосознании полицейского.

**Ключевые слова:** Университет, высшее образование, правосознание, профессиональное правосознание сотрудника полиции, правовые ценности, полиция, правовая коммуникация, правовое государство.

## The Establishment of Value Bases for Policeman's Professional Legal Consciousness in the Course of Educational Activities of Higher Educational Institutions of the Ministry of Internal Affairs of Russia

**Kalinichenko Igor A.**  
Head of the Kikot Moscow University  
of the Ministry of Internal Affairs of Russia  
PhD in Pedagogy

**Ziborov Oleg V.**  
First Deputy Head of the Kikot Moscow University  
of the Ministry of Internal Affairs of Russia  
LL.D., Associate Professor

---

**Klimenko Alexey I.**  
**Head of the Department of Theory of State and Law**  
**of the Kikot Moscow University of the Ministry of Internal Affairs of Russia**  
**LL.D., Associate Professor**

The article studies the aspects of formation of the system of legal values as part of the professional legal awareness of police officers in the process of higher judicial education. The objectives of police work are getting more and more intellectualized. This creates the enhanced training system for highly qualified police officers, aimed at raising awareness among trainees about law as system of certain conventional values.

The paper employs dialectical, system and logical methods. A social and axiological approach, which includes the combination of social and axiological methods, is employed to study the law itself.

The authors come to the conclusion that in the modern politically organized society the system of higher education of the Russian Ministry of Internal Affairs is capable to meet the social demand for professionals with a high level of axiological and legal awareness. For that task, the theoretical law disciplines are playing the crucial part. The intensive training sessions and the employment of discursive learning techniques instead of directory ones will allow to establish the importance of law as the system of values in raising professional legal awareness of police officers.

**Keywords:** University, higher education, legal awareness, professional legal awareness of police officers, legal values, police, legal communication, lawful state.